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انحصار تربیت معلم در دانشگاه فرهنگیان یا استفاده از 
همراهی سایر دانشگاه ها برای تربیت معلم، محل مناقشه 
اســت؛ برخی کارشناسان معتقدند دانشگاه فرهنگیان با 
وضعیــت موجود، توان تأمین معلم مــورد نیاز را ندارد. 
جذب دانش آموختگان سایر دانشگاه ها در وزارت آموزش و 
پرورش، موضوعی بوده که سال هاست محل بحث و بررسی 
صاحب نظران اســت. هم اکنون فارغ از جهت گیری های 
سیاســی و در یک روند تخصصی، موضوعی که نیازمند 
بررسی دقیق کارشناسی اســت، ضرورت استفاده نظام 
آموزش و پرورش کشور از فارغ التحصیلان سایر دانشگاه ها 
)البته با گذراندن یک ســال آموزش مهارت معلمی در 

دانشگاه فرهنگیان( است.
هم اکنون دانشــگاه فرهنگیان با مشکلاتی در حوزه 
فضای آموزشی و هیئت علمی مواجه است؛ وزیر آموزش 
و پرورش در دورانی که به عنوان رئیس دانشگاه فرهنگیان 
فعالیت داشــت، گفته بود: اکنون از 3 میلیون مترمربع 
فضای دانشــگاه در سراسر کشــور، کمتر از 10 درصد 
استاندارد است؛ چنین شرایطی را تحویل گرفتیم اما آن 

را به گونه ای متفاوت تحویل خواهیم داد.
در گفت وگویی با اســتاد دانشگاه فرهنگیان و معاون 
اسبق وزارت آموزش و پرورش و همچنین معاون اسبق 
دانشگاه فرهنگیان، موضوع انحصار تربیت معلم در دانشگاه 
فرهنگیان یا مشارکت سایر دانشگاه ها مورد بررسی قرار 

گرفت.
معاون سابق دانشگاه فرهنگیان در پاسخ به این پرسش 
که هدف از تاســیس دانشگاه فرهنگیان چیست و آیا این 
دانشگاه به اهداف مدنظر رسیده است یا خیر؟ گفت: دانشگاه 
فرهنگیان یک دانشگاه ماموریت گرای حرفه ای برای تأمین، 
تربیت و توانمندســازی معلمان متخصص و متعهد برای 

وزارت آموزش و پرورش است یعنی به دنبال تربیت معلم 
در تراز انقلاب اسلامی ایران است. وی افزود: شورای عالی 
انقلاب فرهنگی 8 آذر 1399 مصوب کرد، آموزش و پرورش 
نیروی مورد نیاز خود را از طریق دانشگاه فرهنگیان و شهید 
رجائی تأمین کند؛ ممکن است این سؤال مطرح شود که 

چرا باید در تربیت معلم انحصار ایجاد کنیم.
نامبرده ادامه داد: 100 سال از عمر دانشکده های علوم 
تربیتی می گذرد و اکنون این انتقاد مطرح است که این 
دانشکده ها از تربیت معلم غفلت کردند یعنی دانشگاه های 
تربیت معلم نتوانسته اند زیرساخت دانشی و نظری در این 
حوزه تولید کنند. همچنین در دانشکده های علوم تربیتی 

رشته تخصصی تربیت معلم نداریم.
معاون ســابق وزارت آموزش و پــرورش بیان کرد: 
معلــم مهم ترین عنصر در تعلیم و تربیت اســت و باید 
معلم با شــاخص های مورد انتظــار حاکمیت را تربیت 
کنیم؛ دانشــگاه های دیگر نتوانســتند در حوزه تربیت 
معلم زیرســاخت فکری تولید کننــد و فارغ التحصیلان 

دانشکده های علوم تربیتی در معلمی توفیقی نداشتند.

وی با اشــاره به اینکه هم اکنون با کمبود 300 هزار 
معلم مواجه هســتیم و اینکه دانشگاه فرهنگیان توانایی 
تأمین آنها را ندارد کاملًا آشــکار است، گفت: با این حال 
تفکری در کشور وجود دارد که به دنبال خصوصی سازی، 
مردمی ســازی و برون سپاری مدارس به بخش خصوصی 
است؛ این تفکر به دنبال استفاده از معلمان خرید خدمات 
آموزشــی اســت که حقوق آنها با یک سال تأخیر واریز 

می شود.
نامبرده با طرح این پرســش که آیا 300 هزار کمبود 
معلم در یک شب ایجاد شده است؟ ادامه داد: وزیر اسبق 
آموزش و پرورش به دنبال استخدام معلم نرفت و اکنون 
با کمبود شــدید معلم مواجه هستیم و در این شرایط به 
ناچار باید آزمون استخدامی برگزار کرد. وی متذکر شد: 
ظرفیت دانشگاه پیام نور و دانشگاه آزاد خالی است و باید 
در اختیار دانشگاه فرهنگیان قرار دهند همچنین دانشگاه 
فرهنگیان برای بقا نیازمند جذب هیئت علمی اختصاصی 
و تولید محتوای تربیت معلم با همراهی سازمان پژوهش 

و برنامه ریزی آموزشی است.

نامبرده با اشاره به افُت کیفیت در دانشگاه فرهنگیان 
گفت: سرانه این دانشگاه از تمام دانشگاه های کشور کمتر 
است به عنوان مثال در سال 1402، سرانه سایر دانشگاه ها 
27 میلیون تومان و سرانه دانشگاه فرهنگیان 17 میلیون 
تومان بوده اســت. وی در واکنش به این موضوع که در 
زمان وزیر ســابق، نیروهای راننده در آموزش و پرورش 
با تغییــر وضعیت به عنوان معلم وارد کلاس های درس 
شــدند، بیان کرد: نیروهای شرکتی در دولت اصلاحات 
جذب شــدند و با آمدن دولت نهم نیروهای شرکتی به 
قرارداد کار معین تبدیل وضعیت شــدند. در این شرایط 
بســیاری از آنها مدارک دانشــگاهی خود را ارائه کردند 
که کارشناســی و کارشناسی ارشــد بود، جذب راننده 
با مدرک کارشناســی بهتر از این است که برای کمبود 

معلــم در خیابان فریاد بزنیم و نیــروی خرید خدمات 
جــذب کنیم. معاون ســابق وزارت آمــوزش و پرورش 
افزود: وزارت آمــوزش و پرورش در هیچ دولتی اولویت 
نیست. همچنین تفکر تعطیلی آموزش و پرورش دولتی 
و تقویت برون سپاری در برخی افراد وجود دارد. همچنین 
معاون اسبق نظارت و ارزیابی دانشگاه فرهنگیان با اشاره 
به اینکه اگر بگوییم فارغ التحصیلان دانشکده های علوم 
تربیتی دســتاورد خوبی در تربیت دانش آموزان ندارند، 
غیرمنصفانه اســت و باید برای این ادعا مســتندات را 
ارائه کرد، گفت: هم اکنون موضوع انحصار در دانشــگاه 
فرهنگیان مطرح اســت، آیا تربیت معلم باید در انحصار 
دانشــگاه فرهنگیان و شهید رجائی باشد یا اینکه زمینه 

برای مشارکت سایر دانشگاه ها هم فراهم شود.

وی افــزود: اگر برای تأمین معلم فقط به دانشــگاه 
فرهنگیان و شهید رجائی اتکا کنیم با نیاز فزاینده آموزش 
و پرورش به معلم چه کار کنیم؟ این وزارتخانه سالانه به 
120 هــزار نیرو نیاز دارد و 50 هزار نفر هم بازنشســته 
می شــوند، اکنون با سونامی بازنشستگی معلمان مواجه 
هستیم در این شرایط باید اصرار کرد که نیروی مورد نیاز 

الزاماً از طریق دانشگاه فرهنگیان تأمین شود؟
معاون اســبق نظارت و ارزیابی دانشــگاه فرهنگیان 
مطرح کرد: معتقدم دانشــگاه فرهنگیــان با وجود تمام 
تلاش ها نتوانسته است خلأ کمبود معلم را تکمیل کند، 
این دانشــگاه فضای مورد نیــاز را در اختیار ندارد یعنی 
کلاس درس به اندازه کافی ندارد و ساختمان های موجود 
بسیار فرسوده و هر لحظه ممکن است مشکلاتی را برای 

دانشجویان ایجاد کند.
وی با اشاره به اینکه هیئت علمی رکن دانشگاه است، 
افزود: هم اکنون 117 هزار نفر دانشــجو معلم، پذیرفته 
شــدگان آزمون اســتخدامی و معلمان حق التدریس در 
دانشــگاه فرهنگیان آموزش می بیننــد و برای آنها فقط 

1220 نفر هیئت علمی داریم.
نامبرده مطرح کرد: وزیر اسبق در شرایطی وزیر شد 
کــه وزیر وقت تصمیم گرفت 5 پایه دوره ابتدائی را به 6 
پایه تبدیل کند و با کســری شدید معلم مواجه بودیم از 
سوی دیگر 16 میلیون دانش آموز در کشور داریم و باید 
آموزش با کیفیت برای آنها فراهم کنیم اما در آن مقطع 
زمانی برای جبران کمبود معلم دوره ابتدائی، راننده های 

آموزش و پرورش را به معلم تبدیل وضعیت کردند.
به نقــل از خبرگزاری تســنیم؛ وی در پایان گفت: 
دانشگاه فرهنگیان باید باقی بماند اما برای جبران کمبود 
معلم اجازه بدهیم از دانشگاه های دیگر هم استفاده شود.

پس از پیروزی انقلاب اسلامی به واسطه نیاز جامعه به 
نیروی انسانی توانمند و ماهر، گسترش مراکز علمی بیشتر 
از گذشته احساس می شد. از طرفی ظرفیت دانشگاه ها نیز 
پاسخگوی نیاز کشور نبود و برهمین اساس ساختارهای 

علمی و آموزشی متنوعی در کشور راه اندازی شد.
پیش از انقلاب در اکثر رشته ها، تحصیلات دانشگاهی 
محدود به مقاطع کاردانی و کارشناســی بود، اما بعد از 
انقلاب اسلامی شاهد رشــد قابل ملاحظه ای در سطح 

تحصیلات تکمیلی به ویژه مقطع دکتری بودیم.
رشد دانشجویان در مقاطع تحصیلات تکمیلی موجب 
شد پژوهش در دانشگاه ها و مراکز علمی رشد محسوسی 
داشته باشد که ثمره آن پیشرفت تکنولوژی و بومی سازی 

اقلام مورد نیاز کشور بود.
در همین ارتباط؛ رئیس مؤسسه پژوهش و برنامه ریزی 
آمــوزش عالی در گفت وگویی گفــت: یکی از مهم ترین 
ویژگی های آموزش عالی قبل از انقلاب بی عدالتی جدی 
در دسترسی به آموزش عالی بود به طوری که آموزش عالی 
قبل از انقلاب فقط در دسترس طیف محدودی از جامعه 
قرار داشت هم به  لحاظ جغرافیایی و هم به  لحاظ طبقاتی 
در قبل از انقلاب نزدیک به 70 درصد دانشجویان ما فقط 
در شهر تهران ساکن بودند و 30 درصد در سایر شهرها 

بودند. وی افزود: این آمار تمرکز جمعیت دانشجویی در 
پایتخت و محرومیت شهرها و استان ها و شهرستان ها از 
آموزش عالی را نشــان می دهد، جالب تر این که این آمار 
را وقتی مقایسه می کنیم 95 درصد جمعیت دانشجویی 
قبل  از انقلاب در 6 شــهر کشور شامل تهران، اصفهان، 
مشــهد، تبریز، اهواز و شاید شیراز متمرکز شده بود. لذا 
قبل از انقلاب دسترسی به آموزش عالی برای یک طیف 
خاص محدود شده بود و ما شاهد بی عدالتی و نابرابری 

جدی در عرصه آموزش عالی کشور بودیم.
رئیس مؤسسه پژوهش و برنامه ریزی آموزش عالی با 
مقایسه این وضعیت با زمان کنونی گفت: بعد از انقلاب 

سهم 70 درصدی تهران به حدود 22 درصد رسیده است 
یعنی الان جمعیت دانشجویان تهران چیزی حدود 22 
درصد کل جمعیت کشــور اســت مابقی در استان ها و 
شهرستان های دیگر توزیع شده  است. معادله تغییر کرده 

 است و این نکته بسیار مهم است.
وی اظهار داشــت: یکی دیگر از ویژگی های آموزش 
عالی قبل از انقلاب، مردانه بودن جمعیت دانشگاهی اعم 
از دانشجو و استاد بود. یعنی دانشگاه های قبل از انقلاب 
بسیار مردانه بودند. ســال آخر قبل  از انقلاب جمعیت 
دانشــجویی ما حدود 160 هــزار نفر بود که حدود 20 
هزار نفر جمعیت دانشجویی ما خانم بودند و سهم خانم ها 
بسیار ناچیز بود امروز سهم دانشجویان خانم ما از آموزش 
عالی کشور برابر با آقایان است. یعنی 50 به 50 به نفع 

خانم ها و آقایان توزیع شده  است.
نامبرده گفت: بنابراین به  لحاظ جنسیتی آموزش عالی 
قبل از انقلاب یک آموزش عالی مردانه اســت و آموزش 
عالی بعد از انقلاب، مبتنی بر توانمندی است و افراد در 
رقابــت مبتنی بر دانش و محفوظات و فارغ از بحث های 

جنسیتی قبول می شوند.
وی با اشــاره به بخش هیئت علمــی گفت: در این 
بخش نیز وضعیت همین گونه اســت، بعد از انقلاب در 

بخش هیئــت علمی میانگین 14 برابر جمعیت اعضای 
هیئت علمی رشد کرده است. این 14 برابر، برای خانم ها 
30 درصد است درحالی که برای آقایان حدود 10 تا 11 
درصد است. بنابراین سهم خانم ها از رشد جذب اعضای 
هیئت علمی از اول انقلاب تا الان سهم 30 برابری است 
در حالی که ســهم آقایان سهم 11 برابری است بنابراین 
این جا نیز مبتنی بر توانمندی سهم خانم ها افزایش پیدا 

کرده  است.
وی افــزود: امروز حدود 30 درصــد اعضای هیئت 
علمــی ما خانم ها هســتند حاصل جمع این شــد که 
آموزش عالی قبل از انقــلاب آموزش عالی ناعادلانه ای 

»انقلاب اسلامی«
آغازگر عدالت آموزشی در دانشگاه ها

آیا دانشگاه فرهنگیان به تنهائی توان تأمین معلمین را دارد؟!

مزایا و معایب 
»تربیت معلم انحصاری«

مقصدمان شــریف بود؛ همانجایی که محل تحصیل 
تعداد قابل توجهی از بهترین دانشجویان ایرانی است، هر 
ســاله تقریباً 1000 نفر از برترین رتبه های کنکور رشته 
ریاضی- فیزیک جذب دانشگاه صنعتی شریف می شوند، 
دانشجویانی که دست شان پر است از مدال های المپیادهای 
ریاضی، فیزیک و شیمی، نجوم و کامپیوتر؛ شریف مرکزی 
است که به عنوان دانشگاه ام آی تی ایران خوانده شده  است 
و دانش آموختگان این دانشــگاه سهم عظیمی از نخبگان 
اقتصادی، سیاســی و فرهنگی ایــران را دارند، این مرکز 
علمی- تحقیقی در رتبه بندی دانشگاه های جهان توسط 
مؤسسه کیواس، رتبه 380 و در بین دانشگاه هایی که در 
50 سال اخیر تأسیس شــده اند، رتبه 47 را کسب کرد؛ 
حالا در چهل وپنجمین ســالروز پیروزی انقلاب اسلامی 

این دانشگاه میهمان راهپیمایان است.
صدایی پشــت بلندگو من را به خود آورد: »مسافرین 
محترم، مترو در ایســتگاه آزادی توقف نمی کند«، تمامی 
مســافرین مترو می دانســتند که چرا مترو در ایســتگاه 
آزادی توقف نمی کند و این بار با همه روزهای دیگر بسیار 
متفاوت تر بود، دیگر کسی اعتراض نمی کرد که چرا مترو 
توقف نمی کند، خنده بــر روی لب ها بود، امروز برعکس 
روزهای دیگر بچه ها پرچم به دست بودند و صورت شان را 
نقاشی کشیده بودند. نقاشی که با سه رنگ ترکیب بود اما 
همین سه رنگ پر از حرف بود، حرف هایی که نمی توانیم 

وصف کنیم.
مترو در ایستگاه »دکتر حبیب الله« توقف کرد، ایستگاه 
بعد از چشــم به هم زدنی مملو از جمعیت شدند. کودکان 
تو بغل پدر ها با یک بادکنک به سمت خروجی می رفتند. 
دانشــجویان امروز قرار گذاشته بودن با هم به پیاده روی 
بروند، پیاده روی که هر سال برای مردم تازگی دارد؛ تازگی 

از جنس تولد و حالا سن متولد شده 45 سال است.
از مترو که خارج شــدم سیر جمعیت من را به سمت 
میدان آزادی می برد، خیابان انقلاب به سمت آزادی مملو 
از افراد دهه های مختلف بود، از متولدین دهه 40 شمسی 
تا نوزادان همه برای میثاق با آرمان ها و تولد انقلاب اسلامی 

آمده بودند.
ترافیک آنچنانی نبود اما جمعیت به گونه ای بود که راه 
5 دقیقه ای را بعد از گذشــت30 دقیقه رسیدیم، البته از 
همان جایی که ایستاده بودم ریسه های پرچم دیده می شد.

در حاشیه راهپیمایی 22 بهمن 1402 رخ داد

گزارشی از رونمایی سامانه هوشمند 
در دانشگاه شریف

در دسترســی اســت و آموزش عالی مردانه ای اســت 
در جنســیت، امــا آموزش عالــی امروز مــا، آموزش 
عالی عادلانــه ای اســت به معنای برخــورداری، برای 
همــه در دورترین مناطق و از نظر جنســیتی آموزش 
عالــی ما آمــوزش عالی صلاحیت محــور و توانمندی 
 محور اســت تا جنســیت محور که این دستاورد بزرگ 

انقلاب است.
رئیس مؤسســه پژوهش و برنامه ریزی آموزش عالی 
اظهار داشــت: بیشترین رشد ما بعد از انقلاب در حوزه 
تحصیلات تکمیلی بود به  عنوان مثال مقطع دکترای ما 
نســبت به قبل از انقلاب 167 برابر شده است. بیشترین 

رشد جمعیت دانشجویی ما بعد از انقلاب نسبت به قبل 
از انقلاب در دوره تحصیلات تکمیلی است. در واقع مقطع 
کارشناسی، کارشناسی ارشد رشد کرده است ولی سهم 
ما در دکتری یک جهش داشت درحالی که قبل  از انقلاب 

محدودی از دانشگاه ها مقطع دکتری داشتند. 
وی افزود: امروز بســیاری از دانشــگاه های ما امکان 
تربیت دانشــجوی دکتری را دارند از ســوی دیگر رشد 
جمعیت دانشجویی ما در بخش هایی مثل علوم انسانی 
و هنر بعد از انقلاب بیشتر از رشته های دیگر بوده  است 
یعنی بیشــتر از علوم پایه بوده است همه رشته ها رشد 
کرده اند اما برخی رشــته ها از جمله هنر و علوم انسانی 

نسبت به قبل  از انقلاب رشد بسیار زیادی داشتند.
نامبرده با اشــاره به رشــد کمی آمــوزش عالی در 
سال های بعد از انقلاب گفت: جهت گیری های آموزش 
عالی کشور در سال های بعد از انقلاب تابع میزان تقاضا 
برای تحصیل و سیاست های کلان، نوساناتی داشته است 
به عنوان مثال در یک دوره ای اصل دسترســی برابر به 
آموزش عالی موجب شد توسعه کمی چشمگیری داشته 
باشــیم در آن مقطع از زمان، با تحلیلی که از وضعیت 
جمعیت دانشجویی داشــتند و این که فرزندان مناطق 
محروم به دلیل ضعف مالی؛ امکان حضور در شــهرهای 
بزرگ را نداشته اند آموزش عالی را به ویژه در زیرنظام پیام 
نور به گونه ای توســعه دادند که نیاز به مهاجرت نباشد، 
این موجب گسترش چشمگیر و کمی آموزش عالی شد.
رئیس مؤسســه پژوهش و برنامه ریزی آموزش عالی 
افزود: در دوره ای دیگر نیاز کشــور به تولید علم بیشتر 
بود و رقابت با کشورهای رقیب براساس تولید علم مطرح 
بود. برای همین اساس تحصیلات تکمیلی رشد پیدا کرد 

در آن مقطع تشــخیص این بود که ما برای پیشرفت و 
ارتقای جایگاهمان در تولید علم، نیاز به توسعه تحصیلات 
تکمیلی داریم. برهمین اســاس شــاهد جهش آموزش 
عالی و پذیرش دانشجوی دکتری بودیم، چون پذیرش 
دانشجوی دکتری یعنی افزایش دستیاران پژوهشی که 
منجر به رشــد در تولید مدارک علمی می شود، بنابراین 
ما به جایی رســیدیم که 11 برابر میانگین جهانی رشد 

تولید علم داشتیم.
وی افزود: آموزش عالی در یک دوره با نگاه دسترسی 
برابر خانواده های کم بضاعت و بی بضاعت به صورت کمی 
در ســطح کشور توسعه پیدا کرد و در یک دوره ای برای 
کمک به تولید علم کشور، تحصیلات تکمیلی رشد پیدا 
کرد. امروز اتفاقی که افتاده این است که بحث کیفیت در 
کنار رشد کمی در اولویت قرار گرفته است. امروز توجه به 
ارتقای کیفی آموزش عالی در صدر سیاست ها قرار دارد 
و یکی از شــاخص های این ارتقا کیفیت عبارت است از 
پاسخگویی به نیاز جمعیت برای پاسخگویی به نیاز جامعه.
نامبرده گفــت: از این رو باید ارتباط بین تحصیل و 
اشتغال را ایجاد کنیم و در دوره سوم که الان در آن قرار 
داریم، ارتقا کیفیت در آموزش عالی در اولویت است برای 
این ارتقای کیفیت برنامه هایی به طور موازی در حوزه های 
مختلف طراحی  شده است یکی از برنامه های مهم در حوزه 
آموزش عالی نیاز بازار کار و توجه به تناسب تحصیل با 
بازار کار اســت برهمین اساس اقداماتی که وزارت علوم 
با محوریت معاونت آموزشــی انجام داده است بازنگری 
سرفصل ها اســت. وی اظهار داشت: در این بازنگری به 
سرفصل ها و محتوایی که مورد نیاز بازار کار است توجه 
شده تا بتوان صلاحیت هایی را که کارفرما از دانشجو در 

پایان تحصیل انتظار دارد ایجاد کنیم.
رئیس مؤسسه پژوهش و برنامه ریزی آموزش عالی با 
بیان اینکه برای راه اندازی رشته ها و توسعه کمی، گروه ها، 
دانشــکده ها و ظرفیت های جدید آموزش عالی به ارائه 
پیوست اشتغال توجه شده است، گفت: یعنی اگر پیوست 
اشتغال و طرح توجیهی ناظر بر بازار کار دانش آموختگان 
آن رشته وجود نداشته باشد، وزارت علوم برای موافقت با 

این تقاضاها با ملاحظه ای جدی رفتار می کند.
به نقل از خبرگزاری مهر؛ وی در پایان با اشاره به یکی 
دیگر از محورهای ارتقای کیفیت در آموزش عالی گفت: 
در قانون برنامه هفتم توسعه احکامی آمده  است که این 
رویکرد وزارت علوم را در راستای تناسب بین تحصیل و 
اشتغال تقویت می کند. وزارت علوم موظف است علاوه بر 
دروس نظری، دروس عملی و دروس مهارتی تعریف کنند 
به گونــه ای که دانش آموخته در پایان تحصیل از مهارت 

لازم برای حضور بازار کار برخوردار باشد.

امروز دعوت بودم در کنار 45ســالگی جشن انقلاب 
اسلامی از سامانه مدیریت هوشمند ترافیک شهری نخبگان 
دانشگاه شریف که علاقه مند به اشتغال در وطن  خود بودند، 

رونمایی شود.
دانشــجویان زیادی جلوی ســر در دانشگاه ایستاده 
بودند، دانشگاه شریف امروز میزبان و مهمان های مختلفی 
داشت از همه اقشار مختلف از استاد دانشگاه تا وزیر علوم  
و تحقیقات و فناوری و روح الله دهقانی فیروزآبادی معاون 
علمی و فناوری ریاســت جمهوری و رئیس سابق دانشگاه 

مهمان های ویژه دانشگاه بودند.

همان طور که به غرفه هایی دانشگاه شریف می نگریستم 
و اطلاعات جمع آوری می کردم چشــمم به رئیس سابق 
دانشــگاه افتاد؛ قبلا هم با او را ملاقات کرده بودم به یاد 
دارم که برای کنکوری ها جلســه ای در دانشگاه شریف به 
نام »تور شــریف« برگزار شده بود و او جلوتر از همه افراد 
در صندلی اول نشسته بود، به سمتش قدم برداشتم، اصلا 
نیازی به یادآوری نبود قبل از اینکه خودم را معرفی کنم 
من را به یاد آورد، مثل همیشــه در خواســت کردم چند 
دقیقه ای با هم صحبت کنیم و او مثل همیشه روی من را 
زمین نگذاشت و از او درخواست کردم به گوشه  ای برویم 

تا صدایش را بشنوم اما این بار برعکس همیشه درخواست 
کردم چند دقیقه ای مهمان تصویری ما باشد.

رئیس سابق دانشگاه شریف گفت: قبل از اینکه ساعت 
راهپیمایی شروع شود مردم از خانه های به بیرون می زنند 
و مسیر راهپیمایی را از میدان امام حسین تا میدان آزادی 
طی می کنند. این جا که هستیم سردر دانشگاه شریف است 
و این دانشــگاه نگین افتخار آموزش عالی کشور است و 
عصای دست جمهوری اسلامی در حوزه علمی و فناوری 
می دانیم. دانشــجویان، اساتید و کارکنان شریف همه در 
خدمت استقلال ایران و جمهوری اسلامی ایران هستند، 

شریف در خدمت ملت ایران است.
ناگهان رئیس  همان طور که صحبــت می کردیــم، 
سابق دانشگاه شریف با دست سرپرست دانشگاه صنعتی 
شــریف را نشان داد و گفت: »آقای دکتر«؛ بعد از سلام 
و احوال پرســی من را به سرپرست دانشگاه نشان داد و 
گفت که حتما با بنده صحبت کند، سرپرســت دانشگاه 
چند دقیقه ای مکث کرد و بعد از ســلام و احوال پرسی 

با کادر و دانشــجویان به ســمتم آمد و مهمان تصویری 
ما شد. سرپرست دانشگاه صنعتی شریف گفت: به امید 
خدا راهپیمایی 22 بهمن امســال باشکوه تر از سال های 
قبل برگزار شــد و دانشگاه صنعتی شریف هم با توجه به 
مســئولیت های اجتماعی که برای خودش متصور است، 
ســعی کرده تا دستاورد های دانشــگاه را به عرصه دید 

عموم بگذارد.
پس از صحبت با سرپرست دانشگاه، به سمت غرفه ها 
قدم برداشتم، دانشجویانی را می دیدم که با سر در دانشگاه 
شریف عکس می گرفتند، به سمت شان رفتم و بعد از معرفی 

خودم در خواست کردم چند دقیقه ای درباره انقلاب صحبت 
کننــد؛ از اینکه متولد دهه 70 و 80 هســتند انقلاب را 

ندیده اند اما برای وطن ایستاده اند.
یکی از دانشــجویان داوطلب شــد و گفت: ما نزدیک 
به قله هســتیم، ما دهه هفتادی ها  پای این نظام و انقلاب 
ایســتاده ایم. گرچه انقلاب را ندیدیم و برای مان ملموس 
نیســت اما با جان و دل آمده ایم تا نشــان دهیم که 45 
سال اســت که ما پیروزیم. وی افزود:  دشمنان بدانند که 
دانشجویان دانشگاه شریف و دانشگاه های دیگر تا آخرین 

لحظه برای وطن و رهبری خود خواهند جنگید.
یکی از پسرها که ساکت بود آمد جلو و حرف دوستش 
را قطــع کرده و بلند با  قاطعیت داد زد: دهه 80 و 90 و 
70 ندارد ما همه ســربازیم و هرکدام تلاش می کنیم که 

وطن مان تا همیشه آباد باشد.
در این میان دانشــجویان به سمتی رفتند که مملو از 
جمعیت بود، مهمــان ویژه برنامه پدر آموزش عالی آمده 
بود، تا اطرافش زیاد شــلوغ نشده بود اطرافش به سمتش 
قدم برداشتم و درخواست کردم نظرش را درباره اقدامات 
جامعه دانشگاهی در مســیر پیشرفت برای ما به صورت 

تصویری بگوید و به صورت تصویری مهمان قاب ما شد.
چند قدم به ســمت عقب رفتم تا دانشــجویان با او 
صحبت کنند، وزیر علوم به عنوان پدر آموزش عالی کشور 
بــه حرف های آنها گوش می داد و حتی عکس یادگاری با 

آنها می گرفتند.
وزیر علوم به سمت غرفه ســامانه مدیریت هوشمند 
ترافیک شهری رفت و با دقت به حرف های دانشجوی پسری 
که روند اجرای طرح را برایش توضیح می داد گوش کرد، در 
همین حین معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری آمد 
و او هم به صحبت های دانشجو گوش می داد. بعد از دیدن 
غرفه ها به میزبانی سرپرســت دانشگاه صنعتی شریف، به 

سکو رفتند تا از سامانه رونمایی کنند.
وقتــی جمعیت از غرفه ها خارج شــدند، به ســمت 
دانشجوی پسری که توضیح می داد رفتم و از او درخواست 
کردم که برای  ما توضیح دهد که این سامانه چیست و چه 

قابلیت هایی دارد.
این طــرح یکی از محصولات گروه کانکت دانشــگاه 
صنعتی شریف سامانه مدیریت هوشمند ترافیک شهری 
است. در این سامانه با استفاده از تجهیزات نصب شده در 

سطح شهر مانند پلاک خوان ها، خودرو پلاک خوان، سامانه 
 )PGS( سامانه هدایت پارکینگی ،)PMS( مدیریت پارکینگ
اطلاعات ترافیکی از وضعیت فعلی ترافیک شهر جمع آوری 
می شود و به سامانه تجمیع و تحلیل داده ارسال می شود. 
از طــرف دیگــر با اســتفاده از بینایی ماشــین وضعیت 
 ترافیک و تعداد ترددهای هر محور و شــاخص ترافیکی
 LOS) Level of Service( محاســبه می شود. در نهایت این 
دیتاها به صورت بهینه در پایگاه داده های توزیع شده ذخیره 
می شود و تحلیل داده بر روی دیتا خام صورت می پذیرد.

چالش اصلی این ســامانه در حجم و ســرعت ارسال 
بسیار بالا، تنوع زیاد داده های دریافتی و خرابی داده است 
که نیازمند استفاده از سیستم ها و الگوریتم های پیشرفته 
برای حل مشــکلات مربوط به کلان داده ها است تا امکان 
ذخیره ســازی بهینه و پردازش چندیــن میلیارد رکورد 

دیتابیسی و تصویری به  وجود آید.
در سامانه مدیریت هوشمند ترافیک شهری داده های 
دریافتی طی فرآیند data fusion به یکدیگر مرتبط می شوند 
و ارزش و کیفیت هر داده مشخص می شود و در نهایت با 
استفاده از روش های تحلیل داده و هوش مصنوعی اطلاعات 
ارزشمند از داده خام به دست می آید. از جمله کاربردهای 

این سامانه می توان به موارد زیر اشاره کرد:
بررســی وضعیت لحظه ای ترافیک شــهر و پایش و 
کنترل چراغ های قرمز با اســتفاده از پــردازش تصویر و 
هوش مصنوعی، تشخیص تصادفات به صورت لحظه ای و 
پیش بینی ترافیک شهر در ساعات و روزهای آینده، بررسی 
وضعیت لحظه ای پارک حاشیه ای و پارکینگ های طبقاتی و 
ارزیابی خرابی و کیفیت سنجی تجهیزات نصب شده، تحلیل 

آماری ترافیک شهر.
به نقل از خبرگزاری فارس؛ با استفاده از این سامانه تاثیر 
افزودن و حذف گذرگاه در سطح شهر پیش بینی می شود و 
پس از اعمال تغییرات تاثیر آن قابل ارزیابی خواهد بود. در 
نهایت با استفاده از این سامانه گام مهمی برای کمک به حل 
معضل ترافیک برداشته خواهد شد که از نتایج آن می توان 
به کاهش اتلاف وقت شــهروندان، کاهش مصرف سوخت 
)جلوگیری از هدررفت ذخایر انرژی(، کاهش تصادفات و 
جلوگیری از جرح و فوت شــهروندان، کاهش زمان سفر، 
افزایش فرهنگ رانندگی، افزایش بهره وری اشاره کرد که 
هر یک تاثیر بسزایی برای رشد و تعالی کشور خواهد داشت.


